
Les reserves d’àrids
actualment concedides 
a Catalunya garanteixen
només per als pròxims 
4 anys la producció de 
50 milions de tones d’àrids
l’any, segons dades del
Gremi d’Àrids de Catalunya
i la Direcció General de
Mines de la Generalitat.

Pere Torres, secretari per a la
Planificació Territorial del
Departament de Política

Territorial i Obres Públiques de la
Generalitat de Catalunya, va
explicar en el transcurs de l’as-
semblea del Gremi d’Àrids de
Catalunya que hi ha una deman-
da de 150 milions de tones d’à-
rids per sobre del que es preveu
en infraestructures per als prò-
xims vuit anys. Torres va assenya-
lar que es pot pensar que vivim

un moment punta pel que fa a
construccions, però va manifestar
la voluntat de la Generalitat de
mantenir la inversió actual en
infraestructures per al futur, un
cop finalitzin projectes tan
importants com el TGV, la terce-
ra línia de l’Aeroport del Prat o
l’ampliació del Port de Barcelona.

D’altra banda, Torres també es va
comprometre a l’elaboració d’un
pla sectorial específic per a les
activitats extractives.

En el transcurs de l’assemblea, el
president del Gremi d’Àrids, Joan
Franquesa, va exposar quina és la
situació i el desenvolupament del
sector miner català actual i va
destacar que l’activitat extractiva
constitueix una de les activitats
econòmiques més imprescindi-
bles per a desenvolupament d’un

país. Franquesa va afirmar que:
“mai el potencial de demanda d’à-
rids havia estat tan gran”, però

per contra també va assenyalar el
gran problema que suposa el
continu tancament de pedreres i
la negativa a obrir-ne de noves.
Franquesa va condicionar el futur
de les infraestructures i el desen-
volupament del país a la necessi-
tat que s’obrin noves pedreres i
s’ampliïn els permisos de les exis-
tents i va afirmar que “tenim el
repte de perdurar en aquest sec-
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Pere Torres:“La Generalitat vol
mantenir la inversió actual en

infraestructures més enllà del 2010”

Torres es va comprometre a l’elaboració d’un pla sectorial específic per a les activitats extractives

“Franquesa condiciona
el futur de les 

infraestructures a 
l’obertura de noves

pedreres o l’ampliació
de les existents”
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Juntes Directives
ASSISTÈNCIA

Sr. Joan Franquesa President del Gremi

Sr. Joaquim Roca Cansa 2001

Sr. Pasqual Roca Cansa 2001

Sr. Pere Torras Áridos Uniland, SA

Sr. Xavier Riba Promsa

Sr. Alfred Cohí Bercontrés, SA

Sr. Joan-Manuel Foj Canteras Foj

Sr. Robert Casas Pydsa

Sr. Jordi Cornadó Cisteró, SA

Sr. Quim Roca Àrids Curanta, SA

Sr. Domènec Espadalé Cycosa

Sr. Andreu Puigfel Fuentes Puigfel, Sefel

Sr. Andreu Puigfel i Bach Puigfel, Sefel

Sr. Antoni Garrigosa Àrids Garrigosa SA

Sr. Jordi Garrigosa Àrids Garrigosa SA

Sr. Josep M Gruas M. i J. Gruas

Sr. Carles Grau Puigfel, Sefel

Sr. Joan Ignasi Navarro Hormiconsa, Cogas

Sr. Sebastià Alegre Eacsa

Sr. Joan Solanas Monsolven, SA, Montgavi, SA

Sr. Jordi Torra Àrids Guixeras, SL

Sr. Sebastià Espinet President del Gremi de Lleida

Sr. Josep M Pedra Àrids Daniel, SA

Sr. Joan Manuel Anton Àrids Anton

Sr. Raquel Anton Àrids Anton

TEMES (12/2002)

1. Lectura i aprovació, si s’escau de l’acta anterior

2. Valoració de l’Assemblea General Ordinària del Gremi

3. Evolució de les negociacions amb l’ACA

4. Proposta de conveni amb la Direcció General de Qualitat Ambien-

tal per a la tramitació de les Autoritzacions Ambientals de les

empreses agremiades

5. Estat del contenciós contra l’Ajuntament d’Esparreguera

6. Decret 284/2002 d’interpretació de territorialitat de les com-

petències mineres

7. Reunió amb el Sr. Pere Maluquer, director general de Boscos i Bio-

diversitat

8. Assistència al Fòrum d’Infraestructures a Girona

9. Participació a les Jornades Tècnico-Mineres de Santa Bàrbara 2002,

organittzades per l’Escola Politècnica de Manresa

10. Calendari de reunions pel 1r semestre de 2003

11. Temes diversos

TEMES (11/2002)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior

2. Preparatius de l’Assemblea General Ordinària del Gremi

3. Proposta d’actualització dels Estatuts del Gremi

4. Canvis al Govern de la Generalitat de Catalunya

5. Nou marc de relacions amb ANEFA

6. Aprovació, si s’escau, d’altes d’agremiats: Readymix Asland i Arice-

mex

7. Temes diversos

TEMES (10/2002)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior

2. Convocatòria de l’Assemblea General Ordinària del Gremi

3. Estat de les negociacions amb l’ACA

4. Canvis a la Direcció General d’Energia i Mines

5. Reunió amb el Gremi d’Àrids de Tarragona

6. Candidatura del Gremi a les eleccions al COPCA

7. Participació del Gremi a la II Trobada Espanya-Centre Amèrica

8. Visita de la Comissió de Formació de la Mesa de la Mineria a les

Fundacions Barredo (Mieres) i Santa Bárbara (León)

9. Valoració de la visita a les instal·lacions d’ORICA

10. Proposta de creació de la Confederació Espanyola d’Indústries

Extractives

11. Acceptació d’estudi d’implantació de la Llei de riscos laborals

12. Convenis de col·laboració en serveis de telefonia amb Vodafone

13. Convenis de col·laboració en serveis d’assessoria amb SAP Asses-

sors

14. Temes diversos

tor” demanant a l’Administració
una “solució global i la consecució
d’un marc legal per fugir de l’arbi-
trarietat de l’Administració local”.

Veritable 
representació catalana

Per la seva banda, el gerent del
Gremi, Jaume Puig, va exposar la
situació econòmica de l’asso-
ciació i les accions impulsades
des de la darrera assemblea, entre
les quals cal destacar la partici-
pació en la revisió dels annexos
de classificació d’activitats de la
Llei d’intervenció integral de
l’Administració ambiental (IIAA)
i el fet que la nova Llei d’urba-
nisme té en compte les activitats
extractives com a ús propi del sòl
no urbanitzable, situació pionera
a tot l’Estat.

Puig també va establir diversos
objectius a assolir de cara al
2003, com ara: el fet de tenir una

major incidència en les comis-
sions provincials d’urbanisme; la
participació activa a totes les
accions que es desenvolupin des
de l’Administració relacionades
amb el sector extractiu; la pro-
moció exterior a través del
COPCA; la divulgació d’una
imatge positiva a través de l’edi-
ció d’aquest butlletí i la impor-
tant participació del Gremi en la

propera edició de la fira Cons-
trumat; l’establiment de més con-
venis i nous serveis en benefici
dels associats, etc.

En un altre ordre de coses, Sebas-
tià Espinet, president del Gremi
Provincial d’Àrids i Formigons de
Lleida i vicepresident del Gremi
d’Àrids de Catalunya, va valorar
molt positivament el treball

desenvolupat al llarg d’aquest pri-
mer any de col·laboració.Va des-
tacar les problemàtiques del sec-
tor amb el Departament de Medi
Ambient i va remarcar el fet que
el sector “som els enemics del
medi ambient i hem de lluitar
contra aquesta imatge.” Espinet va
demanar la implicació de tots per
tirar endavant amb aquesta lluita i
va afirmar que “és bàsic que les
empreses de Tarragona s’integrin
al Gremi per ser un gremi real-
ment representatiu de Catalunya.”

Lideratge de Mines

El nou subdirector de Mines,
Francesc Sabio, i el director del
Servei d’Investigació i Recursos
Minerals, Eduard Valls, també van
ser presents a l’assemblea. Joan
Franquesa els va demanar durant
el seu parlament que “recuperessin
el lideratge de Mines per escome-
tre tots junts la defensa del sec-
tor.” Franquesa va anunciar, en
aquest sentit, l’organització pròxi-
mament d’una trobada minera on
serà representat tot el sector.

Així mateix, va declarar la volun-
tat del sector de recuperar l’anti-
ga Cambra Minera, tal com està
constituïda a altres comunitats
autònomes com Galícia, Astúries
o Cantàbria.

Per últim, cal destacar l’assistència
dels presidents i dels gerents dels
gremis més representatius de la
construcció a Catalunya com ara:
l’Associació de Fabricants de
Ciment de Catalunya, el Gremi de
Rajolers, l’Associació de la Pedra
Natural, l’Associació de Fabri-
cants de Formigó Preparat
(ANEPHOP) i la Federació Catala-
na d’Indústries de la Construcció.

Manca preocupant d’àrids

A Catalunya, el consum d’àrids en el 2001 es va situar en 41 milions
de tones que, sumades als 9,2 milions de tones de producció d’à-
rids destinats a la fabricació de ciment, suposen un consum de 7,9
tones per habitant a l’any, és a dir, 21,9 quilos per habitant al dia.
D’altra banda, es preveu que aquest any 2002 es registri un aug-
ment del consum d’àrids del 8% a causa del gran nombre d’infra-
estructures que s’estan duent a terme a al país.
Segons dades del Gremi d’Àrids de Catalunya i de la Direcció Gene-
ral de Mines de la Generalitat, aquest augment de la demanda difí-
cilment el podrà assumir el sector, ja que les reserves d’àrids actual-
ment concedides a Catalunya garanteixen la producció de 50
milions de tones d’àrids l’any només per als pròxims 4 anys.

Jaume Puig va exposar les accions que el Gremi ha desenvolupat durant el darrer any

Uns 80 agremiats van participar en l’assemblea anual del Gremi A l’acte, hi van assistir representants de l’administració i d’altres associacions
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Calendari de fires del sector
Bau

Munic (Alemanya)
del 13 al 18 de gener de 2003

Intermat

París (França)
del 13 al 17 de maig de 2003

Construmat

Barcelona 
del 26 al 31 de maig de 2003

Congrés Mundial de Mineria

Nova Delhi (Índia) 
de l’1 al 5 de novembre de 2003

Bauma

Munic (Alemanya) 
del 29 de març al 4 d’abril de 2004

Minexpo International

Las Vegas-Nevada (Estats Units) 
del 27 al 30 de setembre de 2004

Francesc Sabio, nou
subdirector general 

de Mines

El subdirector general de
Mines de la Generalitat de
Catalunya, Xavier Sort, va

cessar del desenvolupament del
seu càrrec el mes de novembre
passat. En el seu lloc ha estat
nomenat Francesc Sabio, provi-
nent del Servei d’Energia Elèctri-
ca de la mateixa Direcció Gene-
ral.

D’altra banda, el Departament de
Treball, Indústria, Comerç i
Turisme assumeix totes les com-
petències i funcions que fins ara
tenien atribuïdes el Departament
de Treball i el Departament d’In-
dústria, Comerç i Turisme.Anto-
ni Fernández Teixidó és el res-
ponsable d’aquesta nova conse-
lleria.

Aquests canvis han arribat
també a la Direcció General
d’Energia i Mines, on s’ha creat
un nou organigrama amb la
incorporació de dos nous
òrgans. Es tracta del Servei
d’Investigació i Recursos Mine-
rals, del qual es farà càrrec
Eduard Vall, i el Servei de Segu-
retat Minera, amb Pedro de la
Coba al capdavant.

El Servei d’Investigació i Recur-
sos Minerals s’encarrega del con-
trol i de la difusió de la recerca
minera i del coneixement del
subsòl i del patrimoni miner,
mentre que el Servei de Segure-
tat Minera vetlla per garantir la
seguretat en l’explotació dels
recursos miners.

Pocs dies després de signar un conveni de
col·laboració amb l’empresa de subministra-
ment d’explosius Orica Explosivos Industriales,

SA, una representació del Gremi d’Àrids, formada
per associats de les quatre províncies catalanes, va
visitar les instal·lacions que
aquesta empresa té ubicades
a Candasnos (Osca).

Francisco Fernández Morán,
director comercial d’Orica,
va exposar la trajectòria de
l’empresa des dels seus inicis
fins a l’actualitat, mentre
que Constantino Menéndez,
delegat d’Orica a Catalunya,
va ser l’encarregat de mos-
trar-nos el funcionament de
l’empresa i del polvorí.

Gràcies a l’acord signat amb

aquesta empresa, Orica estableix unes tarifes pre-
ferents per a les empreses agremiades i, a més, es
compromet per escrit a lliurar els explosius entre les
9 i les 10 hores del matí a qualsevol pedrera de Cata-
lunya.

Visita a la fàbrica d’explosius Orica

Uniland Cementera va cele-
brar, amb un acte multitu-
dinari el mes d’octubre

passat, la consecució del certificat
ISO 14001 al seu centre de pro-
ducció ubicat a Santa Margarida i
els Monjos. En total, unes 2.000
persones van assistir a la jornada
de portes obertes i van poder
gaudir dels espectacles d’anima-
ció, visites guiades i d’una magní-
fica vista aèria des d’un globus
aerostàtic. I per als més menuts, hi
va haver una gran varietat de
tallers i de jocs.

La companyia, associada al Gremi
d’Àrids de Catalunya, ha obtin-
gut aquesta certificació després
de diversos anys d’actuació,
durant els quals s’han portat a
terme canvis en els processos de
producció, s’han realitzat impor-
tants inversions i s’han implantat
procediments d’actuació per a
tot el personal que opera a les
seves instal·lacions.

Entre els assistents a l’acte, cal
destacar la presència d’Àngel
Sanchez, delegat d’Aenor Cata-
lunya; Antoni Crous, director
general d’Uniland; Marià More-
ra, secretari general del Depar-
tament de Medi Ambient de la

Generalitat de Catalunya; Fran-
cisco Reynés, director general
de la Corporació Uniland; Jordi
Girona, alcalde de Santa Marga-
rida i els Monjos, i el president
del Gremi d’Àrids, Joan Fran-
quesa, entre altres personalitats.

Uniland aconsegueix 
la certificació ISO 14001

Franquesa
és escollit 
al Consell
General 

del COPCA

El Gremi d’Àrids de Catalu-
nya, amb el seu president al
capdavant, Joan Franquesa,

formarà part del Consell General
del Consorci de Promoció
Comercial de Catalunya (COPCA)
a partir de l’1 de gener del 2003 i
per als propers quatre anys,
segons es va proclamar de manera
oficial el 2 de desembre passat.

El Consell General del COPCA
està format per deu membres,
entre els quals també hi ha repre-
sentats l’Agrupació de Fabricants
Exportadors d’Aparells d’Il·lumi-
nació (SELCI), l’Agrupació Espa-
nyola de Gènere de Punt, la Cam-
bra del Llibre de Catalunya, el
Centre Espanyol de Plàstics
(CEP), el Centre Metal·lúrgic de
Sabadell, el Col·legi Oficial d’En-
ginyers Industrials de Catalunya,
la Confederació Empresarial
Comarcal de Terrassa (CECOT), la
Federació de Cooperatives Agrà-
ries de Catalunya i el Gremi d’In-
dústries de la Confecció de Bar-
celona.

D’altra banda, el Comitè Executiu
està format per l’Associació de
Fabricants de Material Elèctric
(AFME), la Confederació Empre-
sarial Comarcal de Terrassa
(CECOT) i el Gremi de Fabri-
cants de Sabadell.

Actualitat
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Els principals representants
del sector de la mineria
catalana es van reunir a les

“Jornades Tecnicomineres de
Santa Bàrbara“, que l’Escola Uni-
versitària Politècnica de Manresa
va organitzar el 26 i 27 de
novembre passat.
Sota el títol “La mineria: xifres,
problemàtica i futur”, Joan
Franquesa, president del Gremi

d’Àrids, va exposar la preocu-
pant situació del sector extrac-
tiu per la més que possible
manca de subministrament d’à-
rids per als propers anys a causa
del continu tancament de
pedreres i la negativa de l’Ad-
ministració a concedir noves
llicències.
Franquesa va afirmar que “la
mineria està desapareixent” i va

atribuir gran part d’aquesta pro-
blemàtica a una mala política de
l’Administració i a la mala imatge
que la societat té del sector
extractiu. En aquest sentit, el pre-
sident del Gremi d’Àrids va
apostar per fer una divulgació en
positiu del sector extractiu, ja
que hi ha moltes dades descone-
gudes per a la majoria com el fet
que “el col·lectiu extractiu és el
que més ha reforestat durant els
darrers anys, fins i tot més que
l’Administració.”
Per Franquesa, “les necessitats de
país no estan d’acord amb la polí-
tica que s’està duent a terme;
Catalunya cada cop té menys
pedreres, però més necessitat d’à-
rids.” Una de les principals preo-
cupacions del gremi és que, sense
àrid, moltes de les infraestructu-
res previstes tindran dificultats
per tirar endavant i, en aquest
sentit, Franquesa va concloure el
seu parlament afirmant que “si no
hi ha pedreres, no hi ha infraes-
tructures.”

A les jornades, també hi va parti-
cipar el nou subdirector general
de Mines, Francesc Sabio, qui va
defensar el sector miner català i
va afirmar que el Departament de
Mines ha de ser l’interlocutor
natural del sector: “Som a casa
nostra i en totes aquestes lluites
serem al vostre costat”, va afirmar.

D’altra banda, altres sectors rela-
cionats amb els àrids també van
fer palesa la seva preocupació
davant la possible manca d’aquest
material en un futur. És el cas
d’Antoni Crous, president de
l’Agrupació de Fabricants de
Ciment de Catalunya, que va
exposar que l’àrid “és un recurs
bàsic per a nosaltres.” També el
sector de les argiles, l’Associació
Catalana de la pedra Natural,
l’Associació Nacional Espanyola
de Fabricants de Formigó Prepa-
rat (ANEFHOP) o el Colegio
Oficial de Ingenieros de Minas
del Nordeste van mostrar la seva
preocupació.

Franquesa: “Si no hi ha pedreres, no hi
haurà infraestructures”

Joan Franquesa, durant el seu parlament

Taula presidencial amb representants d’Uniland i de l’administració

Un operari d’Orica obre el polvorí en presència de la Guàrdia Civil
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Assessoria 
SAP 
Assessors

Gràcies al conveni de col·laboració signat
amb el Gremi, l’empresa SAP Assessors
ofereix a totes les empreses agremiades

preus molt competitius segons el nombre de
treballadors que té cada associat.A més, aques-
ta companyia ofereix un servei molt personalit-
zat d’acord amb les necessitats de cada agremiat.

Vodafone

L’empresa de telefonia mòbil Vodafo-
ne ha fet una proposta de tarifes
preferents per als associats al Gremi

d’Àrids, que consisteix a sumar els con-
sums de totes les empreses agremiades
per rebre tractes i preus de gran client,
tal com ja fan els agremiats de la provín-
cia de Lleida.

Endesa

El Gremi ha signat un acord amb la pri-
mera empresa comercialitzadora d’elec-
tricitat, Endesa Energia, al qual podran

acollir-se: agremiats amb consums superiors a
1.000.000 KWh/any, agremiats mesurats en
tarifa d’alta tensió i agremiats mesurats en

baixa tensió que puguin acollir-se a la condi-
ció de liberalitzable segons el Decret
329/2001 de la Generalitat de Catalunya.

Gràcies a aquest acord, Endesa presentarà a
tots els clients associats al Gremi d’Àrids la
millor oferta de mercat adaptada a les carac-
terístiques de consum de cada un d’ells.
A part, els oferirà les modalitats de preu que
permetin aprofitar les millores en la gestió
energètica que facin en la seva instal·lació,
com són ofertes amb diverses discriminacions
horàries no estàndard o bonificacions per
limitacions de potència, entre d’altres.

D’altra banda, l’empresa elèctrica canalitzarà a
través del Gremi ofertes de servei de valor afe-
git en altres camps d’activitat com poden ser
ampliacions de potència i escomesa, projectes
d’enginyeria, manteniment d’instal·lacions de
baixa tensió, sistemes d’alarma i seguretat, etc.

Gestel

El Gremi ha signat un conveni amb Ges-
tel Integral, una empresa de serveis en
assessorament tècnic dins el sector de

les telecomunicacions. Gestel Integral ofereix
al Gremi una àmplia gamma de serveis i de
productes per poder cobrir totes les necessi-
tats en el camp de la telefonia i de la comuni-
cació.

Quant a telefonia fixa i telefonia mòbil, Gestel
Integral fa un estudi per saber quins són els
operadors que s’ajusten més a les necessitats
de cada empresa. D’altra banda, també ofereix
assessorament sobre centraletes telefòniques i
diversos productes d’Internet, com ara, correu
electrònic, pàgines web, tarifes planes, etc.
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El Gremi signa diversos convenis per 
aconseguir millores per als associats

Readymix Asland

Readymix Asland és una de las companyies líders al mercat espa-
nyol en el subministrament de formigó preparat, d’àrids i de
morters de fabricació industrial. Els seus dos socis i actuals accio-

nistes, el grup britànic RMC Group i Lafarge Asland (companyia espa-
nyola que forma part del grup internacional Lafarge), la van fundar.

Aquesta empresa disposa de diverses línies de negoci com: el formigó
preparat, els àrids i els morters de fabricació industrial.
L’expansió portada a terme des de la fundació de la companyia ha fet
possible que actualment Readymix Asland disposi de 125 centrals de
fabricació de formigó preparat, 110 plantes fixes i 15 de mòbils, distri-
buïdes en tot l’Estat espanyol.

Una de les seves principals línies de negoci és la producció de formi-
gó preparat, per a la qual disposa de 125 centrals de fabricació, distri-
buïdes per tota la geografia nacional. Tot i això, des de 1984, dedica un
gran esforç a l’extracció, classificació i comercialització d’àrids per a la
construcció, amb una estructura concebuda per a l’àmbit regional, cosa
que permet donar resposta a les necessitats immediates del client.

La divisió d’Àrids de Readymix Asland gestiona 16 explotacions, de les
quals 5 són graveres i 11, pedreres. Actualment, els centres de produc-

ció estan implantats en les següents províncies: Madrid, Astúries, Sevi-
lla, Castelló,València, Albacete, Palma de Mallorca, Barcelona i Tarrago-
na.
Cal destacar l’interès d’aquesta empresa en tres conceptes que consi-
deren bàsics: la qualitat del producte, la formació continuada dels seus
treballadors i la recuperació de superfícies naturals de les pedreres i
graveres.
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El 22 de novembre passat,
Pimec sefes va organitzar
un fòrum d’infraestructu-

res a l’Hotel Carlemany de Giro-
na, al qual van assistir els princi-
pals representants del món polí-
tic i empresarial de Catalunya. En
el transcurs d’aquest fòrum,
Pimec sefes va presentar un estu-
di sobre l’anàlisi de les infraes-
tructures de Girona, on es
constata una manca important
d’infraestructures a la província.
Precisament, una de les principals
conclusions d’aquest informe és
la necessitat de realitzar una
inversió important en infraes-
tructures a tots els nivells.
Els empresaris de Girona que
van assistir al fòrum es van
mostrar molt preocupats per
aquesta situació i van reclamar
solucions urgents al problema.
El fòrum també va deixar palès el
fet que el dèficit d’infraestructures
a les comarques gironines ha estat
una de les causes de la desaccele-
ració econòmica dels darrers anys.

Temes com el TGV, el Port de
Barcelona i l’aeroport, les carrete-
res i autopistes, etc. van centrar
els debats del fòrum, en el qual
cal destacar la participació de
Benigno Blanco, secretari d’Estat
d’Infraestructures del Ministeri de
Foment; Felip Puig, conseller de
Política Territorial i Obres Públi-
ques de la Generalitat; d’Enric
Ticó, director general de Ports i
Transports de la Generalitat de
Catalunya; Antoni Hostench, pre-
sident de la Cambra de Comerç
de Girona, a més de representants
de tots els partits polítics, entre
altres personalitats.

GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya
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Preocupació a Girona 
davant el dèficit
d’infraestructures

El Gremi explora
possibilitats d’inversions

a l’Amèrica central

Diverses empreses del Gremi d’Àrids de Catalunya van visitar
San José de Costa Rica el mes d’octubre passat per tal de

conèixer la realitat extractiva d’aquell país i conèixer les possi-
bilitats reals d’inversió a la zona centreamericana.
Les diferents empreses que van participar, entre les quals podem
citar entre altres Cansa 2001, ICA, Jaume Franquesa, SA, Puigfel
i Suceram, van visitar diverses pedreres d’àrids (fotografia), plan-
tes de formigó i una fàbrica de prefabricats.
A més, la Cambra de Comerç de Barcelona va facilitar, a cada una
de les empreses assistents, agendes personalitzades per tal de
mantenir entrevistes de treball amb diverses empreses del sector
ubicades en aquella zona.

“La Minería en España”

El consell superior de Colegios de Inge-
nieros de Minas de España ha editat un
complet estudi que presenta les princi-

pals dades de la mineria, tant al conjunt de
l’Estat espanyol com per comunitats autòno-
mes. Aquest estudi exposa concretament l’e-
volució de la mineria durant la darrera dècada
del segle XX i les
perspectives de fu-
tur del sector.
Inclou diferents
capítols que analit-
zen la conjuntura
de la mineria mun-
dial, l’espanyola,
productes de pedre-
ra, la mineria no
metàl·lica o la legis-
lació minera, entre
molts altres.

Francesc Homs inaugura la nova seu del 
Gremi de Rajolers de Catalunya

El conseller d’Economia i
Finances de la Generalitat
de Catalunya, Francesc

Homs, va inaugurar a principis de
desembre la nova seu del Gremi
de Rajolers de Catalunya, ubicada
a Travessera de Gràcia, número
12, de Barcelona.

En el transcurs de l’acte, el pre-
sident del Gremi, Antoni Agui-
lera, va manifestar que els mate-
rials que produeixen les indús-
tries del sector de productes
ceràmics de terra cuita bàsics
per a la construcció, com les
totxanes o els maons, tenen
pràcticament el mateix preu
nominal que tenien a finals dels

anys 80. Segons el president,
aquesta dada s’explica per “l’in-
tens i permanent procés de
reinversió dels beneficis obtin-
guts per les empreses del sec-
tor.”

El Gremi de Rajolers està inte-
grat per 41 empreses que repre-
senten el 90% dels fabricants
de material ceràmic per a la
construcció de Catalunya.
Aquestes empreses van facturar
uns 186 milions d’euros l’any
2001 i les seves exportacions
van fixar-se en 4,5 milions d’eu-
ros, mentre que la producció
anual va ser de 2,9 milions de
tones. Francesc Homs i Joan Aguilera, durant la inauguració de la nova oficina

GREMI D'ARIDS. Butll.-C14(Qx.3)  16/12/02 13:03  Página 6



Exemples de restauració d’activitats extractives a cel obert

Desembre 2002 MEDI AMBIENT EMPRESA Desembre 2002GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

Medi Ambient

8

L’explotació La Constància,
de l’empresa Puigfel, SA, és
una de les explotacions d’ar-

giles més antigues de Catalunya i
proveeix més de 25 indústries
catalanes que utilitzen l’argila
com a matèria primera per
desenvolupar la seva activitat. La
Constància es troba ubicada al
terme municipal de Terrassa i
consta d’un front totalment res-
taurat i un front d’explotació en
actiu.

En primer lloc, cal dir que els sis-
temes d’extracció d’argiles provo-
quen la formació de grans forats,
fet que dificulta les feines de res-
tauració paisatgística, ja que cal
disposar de molt material de
rebliment adient. Puigfel ha dut a

terme la restauració de l’explota-
ció La Constància mitjançant el
rebliment del clot amb terres i
runes. Això ha permès adequar
uns terrenys que abans eren irre-
gulars i que registraven forts
pendents i transformar-los en un
massís amb un suau pendent.

La vegetació posterior ha com-
pletat la integració de l’antic
front d’extracció a l’entorn i ha
permès la plantació i l’arrelament
de diferents tipus d’arbres.

A més, a la zona superior del
massís, s’ha condicionat una zona
planera que pot ser destinada a
conreus o altres usos que el
municipi necessiti per al seu
futur desenvolupament.

Explotació d’argiles "La Constància"

Aspecte de l’antic front en explotació (abril de 1988)

Aspecte de l’antic front ja restaurat (juliol de 1997)

L’antic front d’explotació de
La Constància es va traslla-
dar a una altra zona de la

mateixa finca a causa del pas de
l’autopista Terrassa-Manresa. En
aquest front, un cop l’empresa
ha disposat de l’espai suficient,
s’han iniciat les tasques de res-
tauració integrada que avancen
a bon ritme. Actualment en
aquesta zona, s’està duent a
terme la restauració mitjançant
la disposició d’estèrils i de terres
netes.

La restauració d’aquest front
d’explotació preveu una morfolo-
gia que manté les cotes màximes
i mínimes actuals, però crea uns
pendents i unes terrasses que
permetran el pas per la finca.
Totes aquestes mesures perme-
tran que, al final, l’estat de la zona
i les condicions per al seu ús pre-
vist s’hagin millorat considerable-
ment.

La restauració integrada de l’ex-
plotació supeditada al ritme d’ex-
plotació minimitza el possible

impacte que les activitats extrac-
tives a cel obert poden generar
sobre el medi.

Març de 1999
Front d’explotació en actiu

Juliol de 2001
Abans de la restauració integrada

Nota:

Aquesta restauració, que
consta a la web del Departa-
ment de Medi Ambient de la
Generalitat de Catalunya
(http://www.gencat.es/media
mb/pn/cresult.htm) com a
exemple de Restauració
Ambiental d’activitat extracti-
va a cel obert, ens mostra com
accions sobre el medi natural
com les activitats extractives, a
través del programa de restau-
ració, que els és inherent, per-
meten no tan sols restituir les
afeccions sobre el medi sinó,
fins i tot, millorar-lo i acostar-
lo als usos previstos al plane-
jament o d’altres que siguin
necessaris.

En properes edicions,
podrem conèixer altres casos
similars d’àrees restaurades
que no imaginem que han
estat antigues explotacions
mineres.

Empresa
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PUIGFEL, un grup d’empreses
amb vocació de servei

PUIGFEL, SA es va constituir
l’any 1962 com a continua-
dora de l’activitat que venia

desenvolupant la família Puigfel a
títol personal des de principis de
segle, quan els àrids encara s’ex-
treien amb pic i pala i es trans-
portaven amb carros arrossegats
per cavalls.

En aquells inicis, la família Puigfel
compaginava els treballs d’extrac-
ció dels recursos minerals amb
altres activitats industrials de
transformació d’aquests recursos.
Aquesta doble vocació d’explota-
ció pròpia i de servei de matèria
primera a d’altres industrials ha
perdurat fins ara. En aquest sen-
tit, PUIGFEL manté una recerca
constant de nous jaciments i tre-
balla per a la continuació o l’am-
pliació dels que ja hi ha.

L’empresa PUIGFEL consta d’un
ampli grup d’empreses que s’han
especialitzat en la fabricació de
diversos materials i que tenen
com a objectiu oferir un conjunt
complet de solucions per a la
construcció. Algunes d’aquestes
empreses són: TRANSFEL, S.A.,
SEFEL, S.A., FORMIGONS B-30
S.A., CERÀMICA PIERA, S.L., i
CERÀMICA PIEROLA, S.L. A
través d’aquestes empreses,
PUIGFEL dóna feina a més de

300 empleats directes que han
estat majoritàriament formats a la
pròpia empresa.

El Grup disposa d’unes 14 explo-
tacions mineres, localitzades
majoritàriament a la província de
Barcelona, des d’on extreu princi-
palment àrids i argiles per al seu
subministrament a les indústries
catalanes del sector. Per al trans-
port d’aquests materials, l’empre-
sa disposa d’una flota pròpia de
més de 50 camions i màquines,
tot i que, en realitat, se n’utilitzen
molts més.

Les plantes de tractament, classifi-
cació i ensacat dels àrids, així com
la planta de formigó es localitzen
a Ripollet. A més, també se sub-
ministren àrids des de dos magat-
zems reguladors situats a Terrassa
i a Rubí. Pel que fa a les fàbriques

de materials ceràmics per a la
construcció, es troben ubicades a
Piera i a Hostalets de Pierola, on
recentment s’ha fet un esforç
inversor molt important per
modernitzar la indústria i han tin-
gut en compte per a això l’apro-
fitament d’unes argiles que es
localitzen a prop, al terme muni-
cipal de Piera. Cal dir que les
indústries catalanes, com la fàbri-
ca de Pierola, sovint necessiten
redimensionar la capacitat pro-
ductiva i diversificar els productes
per poder fer front a les entrades
de materials d’altres comunitats
autònomes. Per aconseguir això,
necessiten molts tipus d’argiles
que hi ha al nostre territori.

El mateix succeeix amb els sec-
tors dels àrids i prefabricats de
formigó que necessiten l’obtenció
de recursos propers a les plantes
de tractament per poder fer front
a la creixent competència externa.

Pel que fa a la restauració d’acti-
vitats extractives, cal destacar que
l’empresa ha protagonitzat diver-
ses experiències molt satisfactò-
ries els darrers anys. A les explo-
tacions d’argila, per exemple,
quan encara no era obligatori el
programa de restauració, PUIG-
FEL ja restaurava amb terres i
runes de la construcció tancant
el cercle d’atenció i servei al
constructor, però també el cercle

d’una acció sostenible sobre el
medi ambient. Actualment, està
restaurant l’explotació "Montser-
rat" al terme municipal d’Espar-
reguera, mitjançant el dipòsit
controlat de terres i runes.

D’altra banda, davant les directrius
mediambientals que imposen les
administracions públiques per
explotar els jaciments de recursos
naturals s’estan potenciant, dins el
Grup d’empreses PUIGFEL, les
activitats de recuperació i de reci-
clatge de les runes de la cons-
trucció, de tal manera que es
pugui recuperar una part dels
materials valoritzables, com són el
ferro, les fustes, etc. i la resta que
no es pugui reciclar poder-la des-
tinar més neta per a les restaura-
cions dels clots causats amb les
extraccions del recurs miner.

Per últim, no hem d’oblidar que
PUIGFEL forma part de diversos
gremis catalans, tots vinculats al
món de la construcció. A més,
manté una activa presència a les
juntes directives, especialment al
Gremi d’Àrids de Catalunya i al
Gremi de Rajolers, atès que
aquests gremis comparteixen els
mateixos problemes i plantegen
estratègies comuns per trobar
solucions.

Ctra. Cerdanyola 
a Sant Cugat, km 3

08290 Cerdanyola del Vallès
Tel.: 93 586 46 44
Fax: 93 592 11 35
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REGIÓ7 • 11/10/2002
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LA VANGUARDIA • 23/11/2002
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Entrevista

Desembre 2002 OPINIÓGREMI D’ÀRIDS
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- Què és la Federació Catalana
d’Indústries de la Construcció i
quines funcions desenvolupa
exactament?
- La Federació agrupa un conjunt
de gremis derivats de la construc-
ció i té com a objectiu represen-
tar el ventall més ampli d’aquest
sector i defensar i lluitar pels inte-
ressos de les diferents asso-
ciacions que integren la Federació.
Entre els associats, hi ha organit-
zacions tan diverses com: el
Gremi d’Àrids de Catalunya, el
Gremi de Prefabricats de Formi-
gó, el Gremi de Constructors
d’Obres de Barcelona i Comar-
ques o l’Associació de Laborato-
ris Edificació de Catalunya. En
total, hi ha unes 10.000 persones
vinculades directament i indirecta-
ment a aquesta Federació.
La idea va néixer fa uns cinc anys
gràcies al que aleshores era el pre-
sident del Gremi de Prefabricats i
Formigó, Francesc Porqueras, que
va veure com hi havia un seguit de
qüestions (convenis, lleis, etc.) que
afectaven un gran col·lectiu de
gent. Així que, l’objectiu, en crear
la Federació, va ser el d’unificar
esforços en favor de la defensa del
sector i, a mesura que ha passat el
temps i ha participat en diversos
temes amb resultats molt positius,
la Federació ha anat adquirint cada
cop més importància.

- Quines són les seves responsa-
bilitats com a president?
- Treballar per a tots els gremis i
associacions implicades, represen-
tar-les davant les administracions,
aglutinar esforços i fer pinya
entre tots quan hi ha un proble-
ma important.
D’altra banda, sovint hi ha pro-
blemes que només afecten un o

dos gremis concrets, aleshores el
que faig és acompanyar el gerent
o el president d’aquella associació
concreta en representació de la
Federació i, d’aquesta manera,
aquell gremi té més força a l’ho-
ra de negociar.

- Què suposa per a vostè ser
president?
- La veritat és que quan m’ho van
proposar em va agafar una mica a
contrapeu, però com sempre he
sigut una persona que m’ha agra-
dat col·laborar amb el meu
entorn, de seguida vaig acceptar.
A més, crec molt en l’associacio-
nisme i considero que és bàsic
que hi hagi persones que es dedi-
quin a lluitar pel bé col·lectiu.

- Quina fita destacaria especial-
ment entre les que ha aconse-
guit la Federació?
- Hi va haver un tema que va ser
bàsic i molt important i en què la
Federació va tenir un paper deci-
siu.Va ser la Llei de contractes de
l’Administració que, en un princi-
pi, només tenia en compte, d’una
banda, l’Administració i, de l’altra,
l’empresa constructora que s’en-
carregava de la realització d’una
obra del govern, fos estatal, pro-
vincial o autonòmica. L’Estat
donava unes condicions de paga-
ment de les quals l’industrial i
l’empresa subcontractada queda-
ven totalment al marge. Aquesta
va ser una lluita molt important i
en la qual ens va ajudar moltíssim

l’actual conseller d’Economia,
Francesc Homs. Ell ho va defensar
personalment al congrés i va
aconseguir afavorir els interessos
de la Federació.Així doncs, actual-
ment aquesta Llei té en compte la
figura del subcontractista i de
l’industrial amb les mateixes con-
dicions que el contractista.

- Quin és el funcionament habi-
tual de la Federació?
- Ens reunim aproximadament un
cop al mes a la seu del gremi al qual
pertany el president, en aquest cas,
en el local del Gremi de Prefabri-
cats de Formigó, i hi assisteixen
pràcticament tots els representants
de les associacions per discutir les
problemàtiques principals.

- Quines són aquestes problemà-
tiques?
- Actualment, hi ha temes molt
importants que ens afecten com
són la llei que fa referència a la
seguretat minera i la nova llei d’e-
dificació que té conseqüències en
diversos sectors de la Federació.

- I la possible manca de submi-
nistrament d’àrids en un futur
pròxim?
- Efectivament, un dels principals
problemes del sector no és la
manca d’àrids, perquè Catalunya
és rica en jaciments, sinó els
impediments que imposen les
administracions per concedir
permisos. Aquest és un tema
sobre el qual els consellers
comencen a tenir-hi molta sensi-
bilitat i ha arribat a crear-se una
inquietud fins i tot a presidència.
Per això, tenim l’esperança d’ini-
ciar els diàlegs necessaris per tro-
bar solucions a aquest problema
perquè, en pocs anys, ens queda-

rem sense àrids per a les cons-
truccions que s’han de fer.

- Vostè també va ser president
del Gremi d’Àrids, ha canviat
molt en aquests anys?
- Sí, perquè abans el Gremi era
una cosa més de gestió, d’es-
forços personals i ara, en canvi, és
una cosa molt més tècnica. Con-
sidero que, en aquest sentit, Joan
Franquesa ho està fent molt bé
com a president. Els darrers anys
hi hagut molta més activitat i el
nivell de l’empresari ha pujat de
categoria. Ara es porten les
empreses d’una altra manera, els
temes tècnics han canviat i, per
tant, calen persones tècniques al
capdavant de les associacions.

- Com veu el futur del sector
extractiu?
- Si no solucionem la problemàti-
ca sobre el tancament de
pedreres i la negativa a obrir-ne
de noves, veig el futur molt com-
plicat. Però, com totes les guer-
res, el sector ha de lluitar.A més,
aquest és un tema que cau pel
seu propi pes i no és lògic que,
havent-hi un sector extractiu ric
a Catalunya, s’hagi d’anar a bus-
car àrids al Marroc o a Castelló o
a Saragossa. Crec que és una
qüestió lògica i que, per tant,
l’Administració finalment s’ado-
narà i rectificarà en la seva políti-
ca.
Cal dir que ja fa molts anys que,
des del Gremi, es fan les coses
molt ben fetes. Hi ha una
consciència per part de l’empre-
sari i el Departament de Medi
Ambient també desenvolupa la
seva feina exercint el control
necessari sobre la nostra activitat.

- Per últim, voldria afegir alguna
cosa?
- Sí. Sempre acabo les meves
intervencions dient que l’empre-
sari ha de posar poesia a la seva
vida. Això vol dir que l’empresari
es gasti alguns diners en art, que
vol dir: escoltar música, llegir un
llibre, comprar un quadre de pin-
tura o anar a visitar una exposi-
ció. L’esperit ho agraeix i tot fun-
ciona millor.

“En pocs anys, no hi haurà prou àrids
per a les construccions que s’han de
realitzar”

Pasqual Roca és el president de la Federació Catalana
d’Indústries de la Construcció, que aglutina 13 gremis i
associacions diferents per a la defensa del sector de la
construcció.

“Considero bàsic que
hi hagi persones que
es dediquin a lluitar
pel bé col·lectiu”

“No és lògic que,
havent-hi un sector

extractiu ric a Catalunya,
s’hagi d’anar a buscar
àrids al Marroc o a

Castelló o a Saragossa”
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